
   سارا نیکویی
س�ریال بانوی عمارت پ�س از مدت ها توانس�ت 
منجر به جذب تماش�اگر تلویزیون ب�ا ضریب بالا 
ش�ود و عن�وان پربیننده ترین برنام�ه تلویزیون 
را به خ�ود اختصاص ده�د.  »جوان« ب�ا عزیزالله 
حمیدنژاد کارگردان این اثر را گفت وگو کرده است. 

    
احس�ان جوانمرد نویس�نده فیلمنامه در 
گفت وگو با ما اشاره کرده بود که فیلمنامه 
بانوی عمارت هفت سالي در سازمان معطل 
ش�ده تا بتواند مجوز بگی�رد. در این باره 

اطلاع دارید؟ ماجرا چه بود؟
من اطلاعات كلي دارم. وارد جزئيات نشدم كه بدانم 
فيلمنامه چ��ه مراحلي را طي ك��رده و چه مقدماتي 
داشته تا بتواند مجوز بگيرد. معمولاً نويسندگاني كه 
كارشان را تازه شروع مي كنند اين مشكلات را دارند. 
در واقع ثبت فيلمنامه هاي اوليه تا رسيدن به مرحله 

توليد طول مي كشد و اين امر تقريباً طبيعي است.
ش�ما س�راغ فیلمنامه رفتید یا فیلمنامه 

سراغ شما آمد؟
فيلمنامه به من پيشنهاد شد و به دلايلي همان ابتدا 
آن را نپذيرفتم، چون هنوز كامل نشده بود و بودجه هم 
مناسب توليد نبود. يك سال بعد مجدداً آقاي مولايي 
پيشنهاد كرد و من نظراتي داش��تم كه آنها را مطرح 
كردم و با مذاكراتي كه با تهيه كننده داشتم، قرار شد 

كار را آغاز كنيم .
معمولاً س�ریال هایي که در صدا و س�یما 
پخ�ش مي ش�وند زندگي هاي ش�هري را 
نشان مي دهند که لوکیش�ن ها در فضاي 
آپارتماني گرفته مي ش�ود اما شما سراغ 
موضوعي دیگر رفتی�د. نگران نبودید که 

مخاطب استقبال کند یا نه؟!
من نگران بودم. هر فيلمي  كه فيلمس��از مي سازد، از 
نگراني شروع مي شود. منتها چون آن فضا را دوست 
داشتم برايم مهم بود كه كاري در بستر تاريخي انجام 
بدهم به خصوص اينكه دوره قاجار ويژگي هاي خاص 
خود را داشت و من دوست داشتم تجربه كنم و خودم را 
محك بزنم تا ببينم مي توانم گذشته را به تصوير بكشم 
يا نه! به هر حال براي من انگيزه هاي لازم براي اينكه به 

سمت توليد اين كار بروم، وجود داشت.
فکر مي کردید این قدر پربیننده شود؟

بله، از زماني كه كار را شروع كردم سعي داشتم به طور 
ويژه روي بازي ها تمركز كنم تا بچه ها بازي هاي خوبي 
ارائه بدهند و سكانس ها زنده و قابل باور اجرا شوند كه 
مخاطب فيلم را پس نزند و دوست داشته باشد. با همه 

اين تفاسير مي دانستم با استقبال مواجه مي شود.
اینکه ش�ما یك ملودرام عاش�قانه را در 
بس�تر دوره ای تاریخی و پیرنگی سیاسي 
به تصویر کشیدید، کار ساده اي نبود. چرا 
سراغ این موضوع رفتید و کارگرداني اش را 

بر عهده گرفتید؟
موضوع سريال چالش برانگيز اس��ت. اگر دقت كرده 
و ديده باش��يد همه كارها و فيلم هاي م��ن همواره با 
يك نوع چالش روبه رو بوده اند. از مستند »زندگي در 
ارتفاعات« گرفته تا »هور در آتش«، »ستارگان خاك« 
و »اشك س��رما« هيچ كدام موضوع ساده اي نبودند. 
همه آنها موضوعات حساس و لبه تيغي داشتند. من 
فضا هايي كه فيلمساز را به چالش مي كشد دوست دارم. 
دوست دارم فضا هايي را زنده كنم كه غيرممكن ها در 
آن جلوه مي كند. اين موضوع از موضوعات چندوجهي 
بود كه يك قصه عاشقانه در بستر سياسي، اجتماعي 
زمان قاجار مطرح ش��د كه هم اين فضا دربيايد و هم 
آن حس و حال عاشقانه حاكم بر فيلمنامه. براي من 
بسيار مهم بود كه بتوانم اين ملودرام عاشقانه در بستر 

سياسي، اجتماعي را خوب از كار دربياورم.
برخي بانوي عمارت را با ش�هرزاد مقایسه 
مي کنند. به نظر ش�ما علت این مقایس�ه 

چیست؟
به اعتقاد من قياس آنها با هم بي مورد است. كسي كه 

قياس مي كند آدم كارشناسي نيست. در واقع بيشتر 
حالت حاشيه سازي دارد. اين دو كار با هم قابل مقايسه 
نيست و كار مستقلي است. تنها عنصر مشترك »بانوي 

عمارت« و »شهرزاد« تم عاشقانه آنهاست.
فیلمنامه خ�وب و دیالوگ هاي قوام یافته 
در س�ریال ش�ما جذابیت خاصي را براي 
مخاط�ب ب�ه وج�ود آورده و از نقاط قوت 
سریال »بانوي عمارت« به حساب مي آید. 
به نظرتان اگر کسي غیر از احسان جوانمرد 
این فیلمنامه را مي نوشت نتیجه کار این قدر 

موفق مي شد؟
هر نويسنده اي يك س��ليقه اي دارد. واژه هاي خاص 
خودش را ب��ه كار مي گيرد. بيش��ترين ويژگي آقاي 
جوانمرد در ديالوگ نويس��ي اس��ت كه اگ��ر اين را با 
مس��ائل درام پردازي و طراحي تلفيق كند، كارهاي 
بهتري مي تواند بنويسد. قطعاً اگر يك نويسنده  ديگر 
اين موضوع را بنويسد، شكل ديگري خواهد نوشت. 
حالا اين شكل ديگر! ممكن است بهتر باشد يا ممكن 

است بدتر باشد.
چقدر تحت تأثیر کارهاي تاریخي و معاصر 

علی حاتمي  بودید؟
اتفاقاً سعي كردم فاصله بگيرم. من به علی حاتمي  به 

خاطر مؤلفه هايي كه در س��ينما دارد، خيلي احترام 
مي گذارم. ايش��ان در فيلم هايي كه س��اخته، فضاي 
فكري و س��ليقه اي خود را در كارهايش اعمال كرده، 
كه شناس��نامه خاص خود را دارد. من س��عي كردم 
ديالوگ نويس��ي ها را حتی الام��كان س��اده تر كنم تا 
مخاطب بيشتري جذب فيلم شود. سعي كردم فيلم به 
فضاي مستند نزديك باشد. تلفيقي از اسناد تاريخي، 
سليقه و زيبايي شناسي خاصي كه بايد در نظر گرفته 
مي ش��د را به كار گرفتم، تا مخاطب بيشتري داشته 

باشد.
یك تحلیل در مورد س�ریال ش�ما وجود 
دارد که این س�ریال مي خواه�د به بحث 
فراماس�وني بپردازد. در این مورد توضیح 

دهید.
محور اصلي سريال در روابط انس��اني، قصه عاشقانه 
و بستر سياس��ي، اجتماعي زمان قاجار دور مي زند. 
قرار نيس��ت در واقع به س��ازمان خاصي بپردازد، اگر 
قرار بود چنين كند، از ابتدا بايد فيلمنامه بنايش را بر 
چيزي ديگر مي گذاشت. در صورتي كه بناي فيلمنامه 
بر ش��خصيت ش��ازده و فخري استوار اس��ت و باقي 
شخصيت ها كه با  عكس العمل هايشان كه نسبت به 
اين مسئله دارند، اين قصه عاشقانه را كامل مي كنند. 
فيلم انساني را نشان مي دهد كه مي خواهد يك انتقام 
خانوادگي از پسر عمو به خاطر مسائل گذشته و كينه ها 
كه از اين خانواده به دل دارد، بگيرد و قصه اين سريال 

را شكل مي دهد.
نیمي  از سریال در عمارت شازده مي گذرد 
اما این لوکیش�ن ها خیلي زیبا درآمده به 
طوري که تکرار در آنها دیده نمي شود. این 

چطور اتفاق مي افتد؟
من اصل را بر اين قرار دادم كه براي مخاطب از لحاظ 
بصري تنوع ايجاد كنم. عمارت بسيار بزرگ و فراخ بود 
با زوايا و شكست هاي مختلف. من سعي كردم از تمام 
زوايا و شكست هاي آن عمارت در جهت پيشبرد اين 
قصه استفاده كنم و فيلمنامه را بر اساس اين عمارت 
آناليز كرده و تغيير دادم. يكي از ويژگي هاي اين فيلم 
كه مخاطب را به گذش��ته مي ب��رد و مخاطب فضاي 
دوران قاجار را تجربه مي كند، همين فضاسازي هاست 
و اگر اين فضاسازي ها، طراحي لباس ها و طراحي هاي 
صحنه نباشد مخاطب وارد آن فضا نمي شود. همه اينها 
دست به دست هم مي دهند تا مخاطب با سريال ارتباط 
برقرار كند و خيلي چيز هاي ظريف و ناگفتني ديگر كه 

تأثير غيرمستقيم بر جذب مخاطب دارد .
مث�ل  لوکیش�ن هایي  دادن  نش�ان 
سعدالس�لطنه ی�ا خان�ه بروجردي ه�ا 

نشان دهنده شناخت ش�ما از این بنا هاي 
تاریخي است. از سختي کار در استان هاي 
مختلف بگویید چراکه معمولاً سریال هایي 
که این روزها ساخته مي شود، در یك خانه 
یا یك شهر اس�ت اما ش�ما به استان هاي 
مختلف سفر کردید. در این مورد برایمان 

بیشتر توضیح دهید .
بله، فيلمس��ازي هن��ر تصويرپردازي اس��ت. اگر به 
فيلمنامه هايي كه براي تلويزيون نوش��ته مي ش��ود 
اكتفا كنيم، كار به اينجا مي رس��د چراكه تلويزيون 
اصولاً نويسندگان را به گونه اي الينه مي كند كه همه 
كارهاي آپارتماني و كارهاي كم لوكيش��ن بنويسند 
كه هزينه كمي  براي ساخت آن صرف شده و راحت 
اجرا ش��ود. من به قول معروف عكس جهت آب شنا 
كردم و سعي كردم لوكيشن هايي را انتخاب كنم كه 
براي مخاطب تازگي داشته باشد و مناسب فيلمنامه 
باش��د. ش��خصيت هايم راحت در آن حركت كنند و 
حرف بزنند. بس��ياري از آن تأثيرات روحي و رواني 
ك��ه مخاطب از س��ريال مي گي��رد را مرهون همين 
فضاسازي هاس��ت.تهيه كننده اصرار داشت به خاطر 
مشكلات مالي پروژه، سكانس هاي سعدالسلطنه را در 
مخروبه هاي شهرك غزالي بگيريم اما من اصرار داشتم 
كه اين سكانس در سعدالسلطنه قزوين گرفته شود.
آنجا را از قبل انتخاب كرده بودم و مي دانستم دست 
من آنجا براي فضاسازي باز است چراكه مي خواستم 
آدم ها را قابل باور كنم. اصرارم بر اين بود كه سكانس ها 
در آن فضاي واقعي گرفته ش��ود تا ب��ه فضاي قاجار 
نزديك باشد. براي همين تهيه كننده با تمام تلاشي 
كه با تيم توليد داشتند، توانستند آنجا را براي مدت 
محدودي در اختيار بگيرند تا ما س��كانس هاي مورد 

نياز را ضبط كنيم .
قطعاً دش�واري هاي زی�ادي را هم تحمل 
کردید. جابه جای�ي این هم�ه عوامل کار 

سختی است.
كار آس��اني نبود. عوامل را از آنجا به تهران، كاشان و 
قزوين ب��ردن و چرخاندن كار س��اده اي نخواهد بود. 
تيم توليد بس��يار تلاش ك��رد در چند ش��بي كه در 
سعدالسلطنه كار مي كرديم فضاي خوبي در اختيار ما 
باشد. اين يكي از ويژگي هاي فيلمسازي جدي است. 
اگر فيلمسازي جدي گرفته شود تنها در يك آپارتمان 
سريال ساخته نمي شود. سريال بايد متنوع باشد، بايد 
تنوع تصويري داشته باش��د. تنوع شخصيت داشته 
باشد و گزينه هاي جديدي ارائه دهد و مخاطب را به هر 

وسيله اي پاي تلويزيون بنشاند.
شما در صحبت هاي تان به آوردن بازیگر هاي 

جدید اشاره داشتید. ما نقشي را در سریال 
داریم به نام »فخر زمان«؛ مي خواهم بدانم 
به عن�وان کارگردان ریس�ك نب�ود نقش 
اول سریال تان کسي باشد که سابقه بازي 

نداشت؟
بله، سابقه بازي نداشتند. 

پس چطور به این نتیجه رسیدید که ایشان 
مي توانند از عهده کار بربیایند؟

من در اين زمينه تجربيات قبلي داش��تم. هميشه در 
كارهاي سينمايي ام از نابازيگرها استفاده كردم و به 
هر حال بايد اين قوه تش��خيص را داشته باشم كسي 
را كه انتخاب مي كنم مي تواند بار س��نگين اين نقش 
را به دوش بكش��د يا نه. اگر نتوانم تش��خيص بدهم 
بايد كارگرداني را كنار بگذارم. من در همين س��ريال 
و كارهاي س��ينمايي از نابازيگر هاي زيادي استفاده 
كردم كه نقش هاي شان را به نحو احسن اجرا كردند؛ 
با تلاشی كه خودشان داشتند و تمرين هايي زيادي 
كه من براي آنها گذاش��تم، به اين مرحله رسيدند و 
آماده ش��دند تا بتوانند جلوي دوربين آن بازي اي را 
كه من مي خواهم ارائه بدهند. مدتي طول مي كش��د 
تا به اين مرحله برسند اما وقتي به اين مرحله برسند 
با چهره هايي مواجه مي شوند كه براي مخاطب جديد 

است و مخاطب دوست دارد آنها را ببيند.
خبري از بانوي عمارت دوم هس�ت یا نه؟ 
قرار است کسي به س�ریال اضافه شود یا 
خیر. در مورد آدم هاي جدید که به جمع تان 

اضافه مي شوند بگویید.
از نظر من ساخت فاز دوم قطعي نيست. چون در فاز 
يك ما بس��يار تلاش كرديم كه اين سريال را به اتمام 
برسانيم. براي فاز دوم من هيچ تصميمي  نگرفته ام كه 

كار را شروع كنم.
بازخورد هاي مردمي  را نس�بت به سریال 

چطور دیدید؟
بازخورد ه��اي خيلي خوبي داش��ت. بان��وي عمارت 
سريالي بود كه مردم خانوادگي پاي آن مي نشستند 
و نگاه مي كردند. ارتباط خوبي با ش��خصيت ها برقرار 
كرده بود. فض��اي مجازي از كليپ هاي��ي كه همين 
مردم درباره بانوي عمارت مي س��اختند پر شده بود 
و مطالب هم در موردش مي نوشتند. ما تلاش مان را 
كرديم، كل گروه تلاش كرد كاري آبرومند ارائه دهند 
و خوشبختانه مردم هم تشخيص دادند و نشستند و 

نگاه كردند و لذت بردند.
آن طور که گفته مي ش�ود باره�ا پروژه به 
خاطر مش�کلات مال�ي متوقف ش�د. این 

اتفاقات تأثیري در کار داشت؟
هر وقفه اي كه تهيه كننده مجبور ش��ود به خاطرش 
كار را متوقف كند حتي توق��ف 10، 15 روزه، به كار 
آسيب مي زند. به روح و روان عواملي كه كار مي كنند 
و به كيفيت آسيب مي زند و همه اين آسيب ها را ما در 
واقع با جان و دل خريديم و تلاش كرديم طوري كار 
كنيم كه مخاطب متوجه آن آس��يب ها نشود و سعي 
كرديم از كيفيت كار كاسته نشود اما ما چه بخواهيم 
و چه نخواهيم آن ايده آل هاي آرماني كه من دارم به 
سرانجام نمي رسد. به عقيده من اين كار مي توانست 
خيلي بهتر از اين  هم ساخته ش��ود اما با تحت فشار 
قرار داش��تن تيم من آنچه امروز شما در خروجي كار 
مي بينيد با آن شرايط دشوار ساخته شد. من از كساني 
كه در هر پس��ت و جايگاهي به ساخت بانوي عمارت 
كمك كردند، تشكر مي كنم. آنها لطف كردند با شرايط 
سخت و شرايط مالي سختي كه داشتيم مشكلات را 
تحمل كردند تا ساخت سريال به اتمام برسد. از تيم 
تهيه، توليد، تصويربرداری، تداركات و طراحي صحنه، 
گريم، لباس و صدا كه همگي زحمت كشيدند تشكر 
مي كنم. يك سريال به راحتي ساخته نمي شود، مگر 
اينكه جمع عظيمي  تلاش كنند تا كار را به سرانجام 
برسانند. من از همين جا از شما به خاطر توجه تان و از 
بينندگان سريال بانوي عمارت تشكر مي كنم كه پاي 
سريال نشستند و اميدوارم سريال هاي ديگري هم در 

اين موضوع ساخته شود.
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س�عي ک�ردم دیالوگ نویس�ي ها را 
حتی الامکان س�اده تر کنم تا مخاطب 
بیشتري جذب فیلم شود. سعي کردم 
فیلم به فضاي مس�تند نزدیك باشد. 
تلفیقي از اس�ناد تاریخي، س�لیقه و 
زیبایي شناسي خاصي که باید در نظر 
گرفته مي شد را به کار گرفتم، تا مخاطب 

بیشتري داشته باشد

اصل در »بانوی عمارت«  ایجاد تنوع بصري بود
گفت وگوی »جوان« با عزیزالله حمیدنژاد کارگردان سریال بانوی عمارت

میازاکی
مردیکههرگزنمیمیرد

  معصومه طاهری
مستند »مرد بی انتها« توسط كاكو آراكاوا تهيه كننده و كارگردان 
تلويزيون ملی ژاپن س��اخته ش��ده اس��ت. او ميازاكی را حدود 
15سال به خوبی می شناسد و درباره روحيه بی نظير اين پيرمرد 
70ساله ژاپنی كه پس از اعلام بازنشستگی در سال 2013، به طور 
تعجب آميز همچنان با همان روحيه بالای كاری ژاپنی ها به فعاليت 
خود ادامه می دهد، مي گويد. ميازاكی علاوه بر كارگردانی، طراح، 
گرافيست، فيلمنامه نويس و تهيه كننده فيلم های پويانمايی است. 
او در پروس��ه ای كه بيش از 50 س��ال به طول انجاميد، تحسين 
بين المللی را به عنوان آفريننده فيلم های انيميشن به دست آورد 
و به همراه ايسائو تاكاهاتا، استوديوی پويانمايی جيبلی را بنا نهاد. 
موفقيت های ميازاكی در ح��د انيماتور والت ديزنی نيك پارك و 
كارگردان آمريكايی، استيون اس��پيلبرگ يا اورسن ولز است. او 
برای س��اخت فيلم كوتاه خود از تكنولوژی های جديد و تصاوير 

انيميشنی استفاده كرده است.
اولين تصاوير مس��تند »مرد بی انتها« از استوديوی انيمه ژاپنی 
جيبلی به نمايش گذاش��ته ش��ده اس��ت، جايی ك��ه ميازاكی 
انيميش��ن هايی همچون زيبای خفته يخ زده در خواب ابدی را 
در زمان بازنشس��تگی يعنی س��ال 2013 طراحی كرده است. 
او می گويد: »وقت��ی می خواهم چيز غيرمعمول��ی را خلق كنم 
مانند آن اس��ت  كه در ماه س��پتامبر ب��ارش ب��رف را ببينم اما 
نمی دانم می توانم اين كار را انجام بدهم يا نه«. اين دقيقاً همان 
صحبت هايی است كه از يك مرد بازنشسته، دوباره به كاربرگشته 
می توان انتظار داشت. 16ماه پيش بود كه توضيح داد او به عقب 
برنمی گردد. فيلمس��از ژاپنی در اين سن همچنان از پروژه های 

خود در حال حاضر با تكنيك های نوين صحبت می كند.
مستند »مرد بی انتها« زندگی روزانه ميازاكی را به تصوير می كشد؛ از 
وقتی وارد خانه او می شود، از زندگی  شخصی يا خانواده اش و زمانی 
كه به محل كار می رود نشان می دهد همچنان مشغول كار روی فيلم 
كوتاهی به نام »كاترپيلاری به نام بورو« است. داستان انيميشنی كه 
توليد آن دو دهه طول كشيده است اما ميازاكی با شور و شوق تقريباً 
كودكانه كار می كند و به سؤالات جواب می دهد. چهره ای  محتاط، 
مهربان، پر از فروتنی و لطافت. با همان لحن قديمی اش با تيم جديد 
كه جوان هستند حرف می زند؛ تو چی فكر می كنی، همين طور 
ادامه بده، نه من از شما ممنونم و... سپس همان طور كه لازم است 
پروژه اجرايی می شود. انيميشن با هوش مصنوعی انجام می شود. 
او خطاب به تيم می گويد: اگر می خواهيد، انيميش��ن بخش های 
وحشتناك و ترسناكی داشته باشد، روی من حساب نكنيد. چون به 

نظرم اين توهين به زندگی است.
اين مرد كه هرگز پايانی ندارد با نقاشی ها همزاد پنداری می كند 
و با رنگ آميزی به آنها روح می دهد مثلًا وقتی در هيولای سياه 
بلادبورن همه چيز را بيان كرده بود. كاكو آراكاوا كارگردان اين 
مستند با هنرمند و شخصيت مشهوری مواجه است و دوربين او 
يك تضاد زنده را نشان می دهد از هنرمندی پر از خلاقيت كه با 
وجود سن بالا همچنان از حق خود برای استراحت و بازنشسته 
شدن امتناع می كند. ميازاكی تنها به كارگردان اجازه می دهد تا 
فيلمبرداری كند. او در كار خود از تيم های جوان و آموزش ديده 
در ديجيتال برای انيميش��ن اس��تفاده می كند و همواره به آنها 
می آموزد تا در هنر انيمشين مانند هر هنر ديگری با دقت ماهيت 
اش��يا را مش��اهده كنند، به طبيعت و زندگی احترام بگذارند و 

همين ها درس های خوبی از زندگی و كار برای آنها بوده است.
در كنفرانس مطبوعاتی همان طور كه دوربين ها  ثبت كرده اند  او 
بازنشستگی  را فراموش كرده است در حالی  كه جسمش توانايی 
لازم برای كار را ندارد، اما روحش به او می گويد بدون وقفه به كار 
ادامه بده  و در كنفران��س مطبوعاتی می گويد: می خواهم ادامه 
بدهم و كار كنم. ديگر دوران انيميش��ن س��نتی نيست. ما بايد 
به س��رعت يك تيم برای بازی های المپيك سال 2020 توكيو 
تشكيل بدهيم. از او سؤال می شود فكر نمی كنيد در ميانه  كار 
نتوانيد و از دنيا برويد؟ می گويد: آماده مرگ هس��تم اما ترجيح 
می دهم مرگ خوبی داشته باش��م؛ يعنی زمانی كه دليلی برای 

زندگی كردن نداشته باشم و به پوچی برسيم.
برگرفته از نشریه لیبراسیون


